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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid heeft de haar toegewezen decreetsbe-
palingen en programma's van het ontwerp van de-
creet houdende aanpassing van de algemene uitga-
venbegroting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 2000 besproken tijdens zijn ver-
gaderingen van 11 en 18 mei 2000.

Het verslag over de aangelegenheden waarvoor de
Commissie bevoegd is, bevat vijf delen :

I. Onderwijs, materie waarvoor mevrouw Mar-
leen Vanderpoorten, Vlaams minister van On-
derwijs en Vorming, bevoegd is ;

II. Wetenschapsbeleid, materie waarvoor me-
vrouw Marleen Vanderpoorten, Vlaams minis-
ter van Onderwijs en Vorming, en de heer Dirk
Van Mechelen, Vlaams minister van Econo-
mie, Ruimtelijke Ordening en Media, bevoegd
zijn ;

III. Permanente Vorming en Innovatie, en Mid-
denstandsvorming, materies waarvoor de heer
Dirk Van Mechelen, Vlaams minister van Eco-
nomie, Ruimtelijke Ordening en Media, be-
voegd is ;

IV. Beroepsopleiding, materie waarvoor de heer
Renaat Landuyt, Vlaams minister van Werkge-
legenheid en Toerisme, bevoegd is ;

V. Landbouwvorming, materie waarvoor me-
vrouw Vera Dua, Vlaams minister van Leefmi-
lieu en Landbouw, bevoegd is.

Mevrouw Marleen Vanderpoorten, Vlaams minis-
ter van Onderwijs en Vorming trad bij de behande-
ling van de respectievelijke materies op namens de
bevoegde ministers.

DEEL I ONDERWIJS

De begroting onderwijs werd besproken in samen-
hang met het ontwerp van decreet houdende bepa-
lingen tot begeleiding van de aanpassing van de be-
groting 2000 (Stuk 277 (1999-2000) – Nr. 1).

I. INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR
MEVROUW MARLEEN VANDERPOOR-
TEN, VLAAMS MINISTER VAN ONDER-
WIJS EN VORMING

1. Inleiding

De minister verklaart dat een begrotingscontrole
in eerste instantie tot doel heeft om een aantal cor-
recties door te voeren die een gevolg zijn van zich
wijzigende parameters of nieuwe gegevens. Dit is
ook zo voor de begrotingscontrole 2000. Boven-
dien had de begrotingscontrole 2000 voor onder-
wijs tot doel een aantal elementen nader te onder-
zoeken en budgettair te vertalen. Zoals zij bij de
initiële begroting had aangekondigd, is dit het
geval geweest voor de hogescholen.

Op het macrovlak is er voor onderwijs ten opzichte
van de aangepaste begroting 1999 een toename van
de beleidskredieten van 3,27 %. Het gaat om een
bedrag van 8.307,7 miljoen frank. Bij de initiële be-
groting 2000 bedroeg het verschil ten opzichte van
1999 ongeveer 7.751,2 miljoen frank. Hieruit kan
worden afgeleid dat de Vlaamse regering wel dege-
lijk de wil heeft om het ambitieuze regeerprogram-
ma waar te maken, ook wat de budgettaire ver-
taling betreft.

2. Hogescholen

De minister licht toe dat het beleid inzake de hoge-
scholen reeds van bij de opmaak van de initiële be-
groting 2000 geconfronteerd werd met een aantal
financiële desiderata. Die waren het gevolg van het
beleid van het verleden waar er een aantal opties
waren genomen zoals het sociaal akkoord rond de
TBS 55+, die bij een gesloten enveloppensysteem
aanzienlijke gevolgen had voor de beleidsruimte
van de hogescholen.

Daarnaast werd de Vlaamse Gemeenschap in de
loop van oktober 1999 veroordeeld voor het niet
uitbetalen aan twee vzw’s van de tweede schijf van
de werkingsmiddelen uit 1995. Daarenboven had-
den meerdere andere inrichtende machten gelijk-
aardige procedures ingesteld.

Zij stelt dat de Vlaamse regering voor de hoge-
scholen bereid is een belangrijke inspanning te
doen om tot 2006 een traject vast te leggen voor de
kosten die voortvloeien uit de TBS 55+. Men voegt
de noodzakelijke middelen toe aan de enveloppe
op basis van cijfermateriaal dat werd uitgewerkt in
een werkgroep, bestaande uit vertegenwoordigers
van het kabinet, de administratie, het commissari-
aat en de Vlhora.

In het begrotingsjaar 2000 komen de kosten die
voortvloeien uit de TBS 55+ regeling neer op een
totaal van 569 miljoen frank. Vermits bij de tot-
standkoming van de enveloppe in 1996 hierin reeds
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een bedrag zat verweven van 210 miljoen frank, ge-
ïndexeerd, gaat het netto om 359 miljoen frank bij-
komende middelen voor 2000. Bij de initiële begro-
ting 2000 was reeds extra 159 miljoen frank inge-
schreven zodat derhalve bij de begrotingscontrole
bijkomend 200 miljoen frank dient toegevoegd.

De minister herinnert eraan dat zij bij de bespre-
kingen van de initiële begroting 2000 toegezegd
had om het probleem ernstig te bestuderen en des-
gevallend de nodige voorstellen te doen bij de bud-
getcontrole. Zij meent dat hieraan werd voldaan.
Deze toevoeging van de middelen is dan ook een
belangrijke tegemoetkoming aan de eisen van de
vakbonden en hogeschoolbesturen.

Vermits er in de problematiek van de TBS 55+
werd geopteerd om de jaarlijkse kosten te volgen,
is het volgens de minister belangrijk dat het pro-
grammadecreet de geraamde bedragen ook voor
de komende jaren vastlegt. De begrotingsjaren
2002 en 2003 zijn namelijk op dit vlak de zwaarste
jaren.

Dit punt vormt tevens een onderdeel van de CAO
die moet worden afgesloten over de periode 1999-
2000. Van syndicale zijde wordt een lineaire relatie
gevraagd tussen het toegekende bedrag en tewerk-
stelling. Het is de bedoeling dat de hogescholen
een inspanning doen inzake tewerkstelling en ver-
lichting van de druk op het onderwijzend perso-
neel. Iets anders is of deze relatie lineair moet zijn.
De berekening van de middelen is gebeurd op
basis van een aantal simulaties van het aantal per-
soneelsleden die vermoedelijk gebruik zullen
maken van het systeem. De berekening is ook ge-
baseerd op het feit dat de hogescholen deze midde-
len in het voorgaande jaar hebben geprefinancierd.
Iemand die TBS 55+ neemt, ontvangt een brutobe-
drag van 75 procent dat het eerste jaar wordt ge-
prefinancierd door de hogeschool. Pas het daarop-
volgende jaar krijgt de hogeschool 62,5 procent
terug.

Er moet dan ook volgens de minister een oplossing
worden gezocht die de vrijheid van een envelop-
penfinanciering kan verzoenen met de reële aan-
wending voor personeelsaangelegenheden. Zij
wenst daarbij te vermijden dat de hogescholen sys-
tematisch contractueel personeel zouden ontslaan
om ze langs een andere weg statutair aan te wer-
ven.

Een ander moeilijk punt, zeker kwantitatief, was,
aldus de minister, de tweede schijf van de wer-
kingsmiddelen 1995 van de toenmalige gesubsi-
dieerde hogescholen. De werkingsmiddelen wer-
den in het verleden uitbetaald in twee schijven :

een eerste schijf in januari en de tweede schijf ui-
terlijk op 30 juni, in casu dus op 30 juni 1995. Ver-
mits de opheffingsdatum van artikel 32 van de
Schoolpactwet, die de werkingsmiddelen regelde,
echter pas op 1 januari 1996 was en niet 30 juli
1995, werd de overheid bijgevolg veroordeeld.

Zij stelt dat er meerdere verhalen zijn over een
gentleman’s agreement om geen procedures op te
starten, maar hoe dan ook heeft zij moeten vast-
stellen dat het eindresultaat een hoge factuur ople-
vert voor de Vlaamse Gemeenschap. Het gaat voor
de gesubsidieerde hogescholen om een bedrag van
524 miljoen frank. De middelen zijn ingeschreven
en betekenen hoe dan ook voor de hogescholen,
zeker in liquiditeiten, een aanzienlijke verbetering.

Een ander teer punt was volgens de minister de fi-
nanciering van het wetenschappelijk onderzoek via
het zgn. Hobufonds (programma 71). De voorbije
jaren was er een bedrag beschikbaar van 170 mil-
joen frank, wat voor het begrotingsjaar 2000 één-
malig is opgetrokken met 69 miljoen frank. Voor
de begroting 2001 zal moeten worden nagegaan in
welke mate dit structureel kan worden gemaakt.
Samen met deze operatie zal in het najaar worden
gekeken in welke mate de procedures en de the-
ma’s die in aanmerking komen voor wetenschappe-
lijk onderzoek enz…, kunnen worden aangepast.

Zij vervolgt dat sommigen voor de sociale voorzie-
ningen opperen dat er in de begrotingscontrole
niets was voorzien. Zij bevestigt dit, maar men
moet dit ook zien in het licht van wat er gebeurd is
bij de initiële begroting 2000 en de afspraken rond
de sociale toelagen. De Vlaamse regering heeft
toen de middelen met 500 frank per student ver-
hoogd en de volgende stappen gekoppeld aan de
doorlichting van de sociale voorzieningen van de
hogescholen en de universiteiten. Eén en ander
kan ook niet los gezien worden van de studiekos-
ten en de effecten van de studietoelagen.

De komende dagen zal de minister het rapport so-
ciale voorzieningen aan alle collega’s van deze
commissie doorsturen en overleg hebben met de
studentenorganisaties die in eerste instantie be-
trokken partij zijn.

3. Evolutie loonmassa

De minister licht verder toe dat de loonmassa in de
onderwijssector een zeer groot aandeel in de be-
groting vormt. Indien men uitgaat van 80 % van de
aanwending van de enveloppen van de universitei-
ten en de hogescholen voor lonen en de directe
betalingen van het departement aan het niet ter-
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tiair onderwijs, komt men aan een bedrag van on-
geveer 220 miljard frank.

Voor het niet tertiair onderwijs, CLB’s, inspectie en
pedagogische begeleidingsdiensten komt men aan
165 miljard frank. Het is voor dit luik dat men
poogt de ramingen op basis van een macromodel
zo correct mogelijk te maken.

Naast een aantal factoren zoals indexering e.d.
wordt er gewerkt met een zgn. ‘vergrijzingsfactor’.
In deze factor zitten zowat alle elementen buiten
het indexeringsmechanisme. De voorbije jaren is
deze factor als volgt geëvolueerd : van 0,629 per-
cent naar 0,442 percent. Voor de aangepaste begro-
ting 2000 wordt er rekening gehouden met 0,112
percent.

Aan de hand van de leeftijdspiramide kan men
stellen dat de factor vandaag bijzonder laag is. Mo-
menteel wordt er gewerkt aan een meerjarensimu-
latie, maar waarbij er rekening moet worden ge-
houden met het feit dat de komende jaren de fac-
tor opnieuw gaat toenemen.

Inzake het aantal BFT (budgettaire full time) is er,
aldus de minister, vooral een toename in het on-
derdeel basisonderwijs (door evoluties in het leer-
lingenaantal) en het onderdeel OSP.

Sommige onderdelen van het decreet met betrek-
king tot het secundair onderwijs hebben dan weer
bepaalde effecten waarbij men zich de vraag kan
stellen of de oorspronkelijke doelstellingen wel
zullen worden gehaald. Een voorbeeld om dit te il-
lustreren is het systeem van de punten voor de
technisch adviseur en de technisch adviseur coördi-
nator. Door de mogelijkheid om de ongebruikte
punten per school samen te voegen op het niveau
van de scholengemeenschap komt men tot bijna
100 BFT meer. Sommigen citeren zelfs een hoger
cijfer.

Door de verschillende operaties in plus (meer
BFT) en in min (daling van bijvoorbeeld de ver-
grijzingscoëfficiënt) is er een aanpassing van het lo-
pend jaar noodzakelijk van ongeveer 170 miljoen
frank. Dit vertegenwoordigt slechts 0,1 percent van
de globale loonmassa. Als bijkrediet vorige jaren
voor achterstallige salarissen is er een bedrag inge-
schreven van 219 miljoen frank.

Zij vervolgt dat er samenhangend met de loonevo-
luties de werkingsmiddelen zijn waar er een actu-
alisatie is van de afvloeiingen vastbenoemd MVD-
personeel. Daardoor is er voor de werkingsmidde-
len een extrabedrag ingeschreven van 66 miljoen
frank t.o.v. de initiële begroting 2000.

Separaat van de problematiek van de berekening
van de loonmassa zijn er de effecten van de CAO’s.

De minister verduidelijkt dat er in het begin van
dit begrotingsjaar een intersectoriële CAO werd
afgesloten die geldt voor zowel de ambtenaren als
het onderwijs. Het gaat om de reeds bekende 1000
frank verhoging van het vast gedeelte en de 0,1
percent van het variabel gedeelte van het vakantie-
geld.

In de begroting zijn daartoe de nodige provisies
voorzien. Het gaat om een bedrag van 304 miljoen
frank. Deze provisies zijn ook berekend voor die-
genen die werken met een enveloppensysteem
zoals de hogescholen en de universiteiten. In het
verleden werden dergelijke akkoorden qua finan-
ciële effecten niet altijd toegevoegd aan de enve-
loppen. Ook dit is volgens de minister een belang-
rijke tegemoetkoming van vakbondseisen.

Een andere meer specifieke aangelegenheid zijn de
bestaansmiddelen (= de middelen voor het functio-
neren van het overheidsapparaat ; bvb. ambtena-
renlonen, de kosten voor informatica enz..). De
voorbije weken was er veel te doen over een stress-
onderzoek binnen het departement onderwijs.
Vooral de zgn. werkstations die fungeren als soci-
aal secretariaat staan onder een bijzonder hoge
werkdruk.

Tevens is er binnen het departement behoefte aan
een up-grading van de personeelsleden, rekening
houdend met het huidig takenpakket en de daar-
mee samenhangende moeilijkheidsgraad van de te
behandelen materies. Dit moet in de praktijk lei-
den tot twee soorten bewegingen : verhoging van
het aantal personeelsleden die beschikken over de
nodige kwalificaties en een verdere stap in de in-
formatisering.

In concreto betekent dit de aanwerving van 6 per-
soneelsleden van het niveau A1 (adjunct van de di-
recteur) en 15 personeelsleden van het niveau B
(personeelsleden met het diploma HOKT).

Wat betreft informatica zullen er een aantal con-
crete initiatieven zijn die de werkomstandigheden
inzake het aantal manuele dossiers die er moeten
gedaan worden, kan reduceren, en worden de eer-
ste initiatieven op het vlak van telewerken geno-
men enz…. Ook de regeringsinitiatieven inzake de
"vervangingspool" en "leerlingentelling in het
kader van de financieringswet" worden met infor-
matica ondersteund.
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4. Punctuele dossiers

De minister wil aan 4 punctuele dossiers de nodige
aandacht schenken. Voor de vervangingspool
waren in de initiële begroting 2000 de nodige mid-
delen ingeschreven voor het organiseren van een
dergelijke pool vanaf de maand oktober. Het grote
risico dat hierdoor ontstaat, is dat meerdere afge-
studeerden door de onzekerheid over een eventu-
ele job op een andere plaats een betrekking aan-
vaarden. Meestal zijn zij dan ook verloren voor het
onderwijs. Het is daarom de bedoeling om kandi-
daten vanaf begin september zekerheid te bieden.
Voor het komende schooljaar zal dit 4 september
zijn. Zij verwijst hiervoor naar de bespreking van
het ontwerp van decreet op de vervangingspool.
Om deze doelstelling te realiseren, was er een bij-
komend bedrag nodig van 60 miljoen frank. De to-
tale kostprijs op schooljaarbasis blijft ongewijzigd,
wat opgevangen is door de pool qua grootte aan te
passen.

Ook voor het leerlingenvervoer werd er vorige
jaren weer een bijkrediet ingeschreven om de kos-
ten te dekken rond de busbegeleiding. Het gaat om
een bedrag van 56,4 miljoen frank, waarmee de
extra kosten voor de wijzigingen inzake de regelge-
ving voor de berekening van de eindejaarstoelage,
de verhoging van de RSZ op het vakantiegeld, het
betalen op vakantiedagen enz… worden opgevan-
gen. Dit bijkrediet van vorige jaren lost een aantal
punctuele financiële problemen op, maar er zullen
ten gronde in een later stadium nog bijkomende
initiatieven noodzakelijk zijn.

De minister herinnert eraan dat sommige leden tij-
dens de begrotingsbesprekingen 2000 in de com-
missie Onderwijs de aandacht vestigden op het feit
dat de middelen voor de projecten hoger kunston-
derwijs toenemen, maar niet voor het juiste onder-
deel. Er zou te veel aandacht en middelen gaan
naar de instituten en te weinig naar de echte pro-
jecten. Bij nader onderzoek bleek dat het aantal
kwalitatief goede projecten effectief bijzonder
hoog was. Omwille van die reden is er voor geop-
teerd om door een interne herschikking een bedrag
van 10 miljoen frank toe te voegen.

De middelen zijn afkomstig van de dotatie van de
DAB Hogere Zeevaartschool. Aan de hand van het
boek van het Rekenhof over 1999 waar er een pas-
sage is gewijd aan de Hogere Zeevaartschool en de
actuele stand van zaken, bleek het mogelijk om een
bedrag van 10 miljoen frank zeker voor 1 jaar te
herschikken. Ondertussen wordt in samenspraak
met de regeringscommissaris bevoegd voor deze
instelling nagegaan welk bedrag structureel moet
voorzien worden als werkingstoelage. De middelen

zouden eventueel niet alleen voor 1 jaar maar
structureel kunnen worden aangepast. Een vierde,
meer specifiek dossier dat vermoedelijk ook aan
bod zal komen in de commissie Financiën en Be-
groting, is de bepaling van de betalingskredieten
voor de investeringen. Van de verschillende VOI’s
is er een kritische analyse gemaakt van de stand
van de betalingen. Het gaat om de IVAH, DIGO,
en het Gemeenschapsonderwijs. In totaal werd
voor een bedrag van 1,6 miljard frank aan be-
talingskredieten geannuleerd. De minister wil dui-
delijk stellen dat dit geen enkel effect heeft op de
beleidsruimte van de verschillende instellingen op
het vlak van de investeringen.

5. Beleidsinitiatieven

De aanvullende en nieuwe middelen zitten, aldus
de minister, vooral in de sector van de non-discri-
minatie, het onderwijsvoorrangsbeleid enz…

Voor de anderstalige nieuwkomers zijn er drie ini-
tiatieven :

– in het basisonderwijs is het beleid rond anders-
talige nieuwkomers hervormd. Men krijgt nu
extralestijden vanaf 4 leerlingen per school. Qua
totaal aantal leerlingen als anderstalige nieuw-
komer was het begrotingsjaar 1999 initieel ge-
baseerd op 375 leerlingen ; voor het schooljaar
1998-1999 zat men in de praktijk aan 800 leer-
lingen ; voor het schooljaar 1999-2000 zit men
bijna aan 1200 leerlingen. Om de doelstelling
van het bijkomend aantal lestijden te realiseren
binnen de context van een open end systeem is
er een bijkomend budget noodzakelijk van 43
miljoen frank.

– in het secundair onderwijs werd voor het
schooljaar 1999-2000 een besluit goedgekeurd
waarbij het aantal scholen voor anderstalige
nieuwkomers in het secundair onderwijs werd
uitgebreid van 14 naar 18, gecombineerd met
bijkomende lestijden voor scholen in Antwer-
pen en Gent. Normaliter was er het verwach-
tingspatroon dat het budget niet volledig zou
worden uitgeput qua aantal lestijden. Voor het
lopende schooljaar moet rekening worden ge-
houden met een maximum benutting, waardoor
ook hier een extra budget noodzakelijk is van
34 miljoen frank.

– om voor de anderstalige nieuwkomers de capa-
citeit in de bestaande scholen te verhogen en
ook nieuwe locaties te creëren, is een bijko-
mend bedrag noodzakelijk. Er wordt op dit vlak
gedacht aan de nieuwe vestigingsplaatsen Sint-
Niklaas, Ekeren, Aalst en de uitbreiding van het
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aantal onthaalscholen in Brussel, Antwerpen,
Gent en Mechelen. De definitieve toewijzing
van deze laatste middelen zal gebeuren in de
context van de inburgering waarvoor een be-
drag is uitgetrokken van 235 miljoen frank.

In de context van de inburgering zijn er nog een
aantal initiatieven waarover verder overleg moet
gepleegd worden met de minister bevoegd voor
welzijn. In het uitgavendecreet staat trouwens de
mogelijkheid om de middelen uit te splitsen. Het is
de bedoeling om bijkomende initiatieven te nemen
op het vlak van de anderstalige nieuw- en oud-ko-
mers, de verlenging van de non-discriminiatie, de
rand- en taalgrensgemeenten, en het geheel of ge-
deeltelijk wegwerken van de wachtlijsten voor NT 2.

II. VRAGEN EN OPMERKINGEN VAN DE
LEDEN MET ANTWOORD VAN DE MI-
NISTER

– namens de CVP-fractie

De heer Luc Martens merkt op dat de toelichting
van de minister beperkt is tot een lezing van de
memorie van toelichting en geen politieke duiding
bevat. De begrotingscontrole brengt een aantal be-
grotingscorrecties aan, wat terecht is, maar is zijn
inziens in tegenspraak met wat de minister tijdens
de bespreking van de begroting 2000 zelf naar
voren bracht, nl. dat zij bij de begrotingscontrole
een aantal zaken wilde regelen waar zij op dat mo-
ment nog niet aan toe was. De heer Martens ver-
wijst daarbij naar het verslag en herinnert eraan
dat hijzelf toen gesteld heeft dat dat niet de bedoe-
ling kan zijn van een begrotingscontrole.

Zijn fractie is bijzonder tevreden over de maatre-
gel waarbij de hogescholen 200 miljoen frank extra
wordt toebedeeld in functie van de TBS 55+-maat-
regel, alsook de betaling van de tweede schijf van
de werkingsmiddelen 1995 van de gesubsidieerde
hogescholen. Ook andere maatregelen zoals het
bijkrediet voor de busbegeleiding binnen het leer-
lingenvervoer en de herberekening van het aantal
budgettaire full time’s, BFT’s, binnen o.m. het OSP
dragen de goedkeuring weg van de heer Martens
en zijn fractie.

Bepaalde verwachtingen die bij de bespreking van
de initiële begroting 2000 t.a.v. diverse onderwijs-
sectoren werden gecreëerd, worden volgens de
heer Luc Martens niet ingelost. Sommige onder-
wijssectoren krijgen geen enkele aandacht : basis-

en secundair onderwijs, DKO, studietoelagen, so-
ciale voorzieningen.

Hij verwijst ook naar de investeringsdotaties. Bij
de begrotingsbespreking beloofde de minister
meer investeringsmiddelen, maar uit de begrotings-
aanpassing blijkt dat men een groot deel van de
betalingskredieten voor investeringen heeft gean-
nuleerd. Deze verschuiving verdient de nodige uit-
leg.

De heer Martens concludeert dat onderwijs voor
de huidige Vlaamse regering geen prioriteit uit-
maakt. Hij verwijst in dit kader naar de uitlatingen
van de heer Karel De Gucht over de onderwijsuit-
gaven en naar de, vooral financiële, verwachtingen
die de VU&ID-fractie heeft doen ontstaan, en on-
mogelijk zullen kunnen worden ingelost. De marge
die bij fiscale autonomie zou ontstaan voor de on-
derwijsfinanciering, is veel lager dan dat men voor-
opstelt. Hij verwijt de meerderheidsfracties aan
window-dressing te doen waarbij men de indruk
wekt voorrang te geven aan onderwijs, zonder dit
te vertalen in concreet beleid.

– repliek van de leden

De heer Gilbert Van Baelen en Ludo Sannen ont-
kennen t.a.v. de heer Martens dat de bespreking
van de begroting en de voorliggende begrotings-
controle tegensprekelijk zouden zijn. De heer San-
nen vervolgt dat de minister noch de meerder-
heidsfracties tijdens de begrotingsbespreking 2000
engagementen zouden hebben aangegaan om de
begrotingscontrole te gebruiken voor nieuwe ini-
tiatieven. Het regeerakkoord en de beleidsnota
geldt voor de 5 volgende jaren, zodat elke begro-
ting een deel van de engagementen zal invullen.
Naargelang de middelen in de toekomst na de fis-
cale autonomie eventueel ruimer worden, zullen
meer initiatieven die in de beleidsnota werden op-
genomen, kunnen gerealiseerd worden.

– namens de VLD-fractie

De heer Gilbert Van Baelen benadrukt dat alle
fracties tijdens de begrotingsbespreking 2000 een
verhoging van het budget voor de hogescholen
vroegen. Hijzelf heeft toen echter opgemerkt dat
het financiële beeld van de hogescholen een divers
gegeven is. Om die reden heeft hij er toen bij de
minister op aangedrongen een evaluatie door te
voeren van de werkingsmiddelen van de hogescho-
len. Hij is erg tevreden over de oplossing die de mi-
nister geeft aan de veroordeling van de overheid
m.b.t. de tweede schijf van werkingsmiddelen van
1995 van de gesubsidieerde hogescholen. Hierdoor
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voorkomt men een aanslepend probleem en be-
zorgt het de betrokken hogescholen een aanzienlij-
ke verhoging van de middelen.

Hij steunt de bezorgdheid van de heer Martens
omtrent de betalingskredieten voor de schoolin-
frastructuur. De bouwdossiers worden veel trager
uitgevoerd dan initieel bedoeld en omvatten in ver-
houding met de middelen die voorhanden zijn, een
veel kleiner bedrag. Hij vraagt zich af of deze sec-
tor geen stimulans kan gebruiken om voldoende
dossiers op te zetten.

De heren Gilbert Van Baelen en André Moreau
uiten tot slot hun bekommernis over de sterke stij-
ging van het aantal leerlingen in het BuSO. Is dit
een signaal vanuit andere sectoren die geen andere
oplossing zien voor deze leerlingen ? De heer Mo-
reau vraagt of men niet in buurlanden naar oplos-
singen zou kunnen gaan zoeken. In bijvoorbeeld
Duitsland zou het technisch onderwijs vooral geor-
ganiseerd worden door het bedrijfsleven. Verder
ziet hij voor deze problematiek een belangrijke rol
weggelegd voor de CLB’s.

– namens de AGALEV-fractie

De heer Ludo Sannen stelt dat zijn fractie zeer te-
vreden is over de toename van de beleidskredieten
voor onderwijs, ten belope van 3,27 percent t.o.v.
de aangepaste begroting 1999. Deze stijging bewijst
dat de Vlaamse regering wel degelijk het onderwijs
als een prioriteit beschouwt. Alle domeinen van
het onderwijs gaan erop vooruit, in het bijzonder
het hogescholenonderwijs. Deze tendens duidt ook
op een totale ommekeer van het beleid. De manier
waarop de problematiek van de hogescholen wordt
aangepakt, toont aan dat de huidige regering in te-
genstelling tot de vorige haar verantwoordelijkheid
opneemt. De huidige regering moet immers de fi-
nanciële gevolgen van de sociale begeleidingsmaat-
regelen in het hoger onderwijs van de vorige rege-
ring oplossen. Dat kostenplaatje werd door de re-
gering afgewenteld op de hogescholen i.p.v. zelf
extra middelen te voorzien. Eenzelfde positief ele-
ment is dat deze regering eventuele juridische pro-
cedures niet afwacht, maar directe oplossingen
aanbiedt voor uitbetalingen die men aan de hoge-
scholen verplicht was.

Hij besluit dat de begrotingscontrole tegemoet
komt aan de verwachtingen van zijn fractie. De be-
grotingsaanpassing is uiteindelijk enkel het resul-
taat van een tussentijdse controle. Hoe het beleid
zal worden verder gezet, zal ter sprake komen bij
de begrotingsbespreking 2001.

– namens de VU&ID-fractie

De heer Dirk De Cock is er met zijn fractie volle-
dig van overtuigd dat onderwijs een prioritair
thema is voor de Vlaamse regering. De bijkomende
middelen voor onderwijs waren 6 maanden gele-
den nog niet bekend zodat de stijging van 3,27 per-
cent een belangrijke vooruitgang is. Tijdens de be-
grotingsbespreking 2000 somde zijn fractie een
aantal knelpunten op. Hieraan wordt grotendeels
tegemoet gekomen : extra kredieten voor de hoge-
scholen, een herberekening voor de OSP-kredie-
ten, extra inspanningen voor anderstaligen en de
inburgering, extra lestijden voor anderstalige
nieuwkomers vanaf 4 leerlingen per school in het
basisonderwijs, ... Hij is tevens ten zeerste verheugd
over de maatregel van de vervangingspool die
jonge leerkrachten zowel een werk- als inkomens-
zekerheid biedt.

De heer De Cock bemerkt in de begrotingsaanpas-
sing ook een belangrijke budgetverhoging van 69
miljoen frank voor het wetenschappelijk onder-
zoek. Ook de belangrijke inspanningen die men
doet t.a.v. het hoger kunstonderwijs zijn voor zijn
fractie opmerkelijk. Een andere belangrijke klem-
toon betreft de investeringen in informatica. Hij
vindt dit uitermate positief omdat daardoor de ver-
werking van dossiers e.d. minder manueel zal moe-
ten gebeuren.

Hij wil er tot slot op wijzen dat de beleidsnota een
project omvat voor de duur van een volledige legis-
latuur. Men is nu amper 9 maanden ver, zodat tal
van maatregelen nog zullen volgen, weliswaar bin-
nen de financiële krijtlijnen en grenzen van het al-
gemeen concept dat elke regering moet ter harte
nemen.

– namens de SP-fractie

De heer Lucien Suykens is van mening dat de be-
grotingscontrole een moment is waarbij nagegaan
wordt of de geschatte uitgaven en inkomsten op
basis van zich wijzigende parameters moeten wor-
den aangepast. In tegenstelling tot het verleden
komt er momenteel ruimte vrij omdat de initiële
begroting voorzichtig werd opgemaakt en de eco-
nomische factoren positief zijn. Deze ruimte moet
volgens hem gebruikt worden om de schuld verder
af te bouwen, maar ook en vooral om de beleidsac-
centen verder in te vullen.

Zijn fractie moet zich inzake onderwijs van alle
schroom ontdoen. Als coalitiepartner maakte zij
deel uit van de vorige regering die toen af en toe te
ver is gegaan met allerlei bezuinigingsmaatregelen
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in het onderwijs. Hij is vandaag tevreden dat de
huidige regering de andere kant en dus de juiste
richting opgaat. Men voorziet voor onderwijs in
deze begroting immers aanzienlijk meer middelen.
Deze middelen dienen voor uitgaven die na de
jaren van besparing, een hoogdringend karakter
hebben. Onderwijs krijgt terecht meer middelen
omdat de onderwijssector een belangrijke rol
speelt in de kennismaatschappij waar de huidige
regering uitdrukkelijk voor opteert. Bepaalde ele-
menten waar zijn fractie op gehamerd heeft, zijn
minder nadrukkelijk aanwezig in de begrotingsaan-
passing, maar hij hoopt dat deze in de begroting
2001 wel aan bod zullen komen.

– antwoord van de minister

De minister reageert op de kritiek m.b.t. de functie
van de begrotingscontrole, dat een dergelijke con-
trole zeker niet tot doel kan hebben nieuwe be-
leidsaccenten te leggen. Tijdens de begrotingsbe-
spreking heeft zij wel een aantal zaken aangehaald
die zij omwille van een gebrek aan tijd om die ver-
der te onderzoeken, voorlopig wilde uitstellen. Een
van deze problematieken betrof o.m. de hogescho-
len. Tijdens de begrotingsbespreking kondigde zij
aan dat zij een aantal werkgroepen zou oprichten,
o.m. omtrent de gevolgen van de TBS 55+-maatre-
gel, waarvan het resultaat in de begrotingscontrole
merkbaar is. Andere werkgroepen of studieop-
drachten omtrent de financiering en de optimalisa-
tie van de studierichtingen zijn momenteel nog ac-
tief. Zij besluit dat zij haar gedane beloftes dus na-
komt.

Haar toelichting beperken tot een zuiver politieke
inleiding, zoals gevraagd door de heer Martens, zou
een zeer beknopte tekst hebben opgeleverd omdat
er in deze begrotinscontrole geen nieuwe accenten
worden gelegd. Het beleid wordt voortgezet in
functie van de noden die zich tot op heden hebben
voorgedaan. Een belangrijk politiek element is vol-
gens haar wel dat de begrotingscontrole bijdraagt
tot het realiseren van de beleidsdoelstellingen, nl.
rust brengen in het onderwijs en een aantal anoma-
lieën uit het verleden bijsturen.

De belangrijkste begrotingsaanpassing betreft de
verhoging van de kredieten voor de hogescholen.
Deze verhoging is het gevolg van de problematiek
van de TBS 55+-maatregel en de tweede schijf van
de werkingsmiddelen 1995. Deze belangrijke in-
spanning komt tegemoet aan de verwachtingen van
de hogescholen zelf. Voor de sociale voorzieningen,
het DKO e.d. is er, zoals terecht opgemerkt, niets
voorzien, maar deze dossiers zullen bij de bespre-
king van de begroting 2002 aan bod komen.

M.b.t. de problematiek van betalingskredieten voor
investeringen verduidelijkt de minister dat de be-
leidskredieten even hoog blijven, maar dat het hier
enkel gaat om een daling van betalingen geaccu-
muleerd over meerdere jaren.

De minister ondersteunt de bekommernis over de
stijging van het aantal leerlingen in het BuSO. Dit
probleem is echter omwille van diverse redenen
zeer moeilijk te definiëren. Leerlingen worden van-
daag bvb. sneller dan noodzakelijk afgestoten
omdat men door initiatieven als zorgverbreding,
ook vlugger kan vaststellen dat zij eerder thuisho-
ren in het BuSO. Hier is ook het debat omtrent het
inclusief onderwijs aan gelinkt. Zij blijft t.a.v. de
commissie vragende partij om hierover een debat,
hoorzitting of gedachtewisseling op te zetten. Zij
zal in de volgende beleidsbrief bij de begroting
2001 dieper ingaan op dit thema. Er zijn m.b.t. het
technisch onderwijs heel wat modellen in Europa,
met ieder zijn voor- en nadelen. In dit kader ver-
wijst zij ook naar het debat omtrent de modularise-
ring in Vlaanderen. Dit alles vergt echter een apart
debat.

De minister beaamt dat de Vlaamse regering on-
derwijs zeer ernstig benadert. Haar collega’s besef-
fen dat onderwijs ook een belangrijke preventieve
taak te vervullen heeft, waardoor toekomstige kos-
ten in andere sectoren, zoals de welzijnssector, in-
geperkt kunnen worden. Vermits het de bedoeling
is in eerste instantie problemen uit het verleden op
te lossen, wil zij geen nieuwe decreten opstellen als
die niet nodig zijn.

De minister bevestigt de belangrijke inspanningen
die de regering doet voor anderstalige nieuwko-
mers en inburgeringsprojecten. Het uitgangspunt
daarbij is dat men vooraleer te hervormen, moet
voorkomen dat de problemen alvast niet groter
worden dan ze al zijn. Zo is het onder meer de be-
doeling om in samenwerking met Nederland erva-
ring en knowhow uit te wisselen.

Zij verduidelijkt m.b.t. de inspanningen inzake in-
formatica in het departement onderwijs dat de ver-
hoging van de middelen onder meer de initiatieven
omtrent de vervangingspool ten goede zal komen,
meer bepaald voor de uitbetaling van de wedden.
De zgn. werkstations zijn hierover erg tevreden.

De minister heeft sinds het begin van deze legisla-
tuur ervaren dat het onmogelijk is te veel dingen
op hetzelfde moment uit te willen voeren. Daarom
moet men prioriteiten kunnen stellen. De beleids-
nota is opgesteld voor 5 jaar, terwijl de beleidsbrie-
ven met het oog op een jaarlijkse opvolging kun-
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nen bijsturen. Zo zullen voor de beleidsbrief bij de
begroting 2001 voor veel onderwerpen stappen-
plannen kunnen worden uitgetekend.

– replieken van de leden

De heer Luc Martens is erover verbaasd dat de mi-
nister niet is ingegaan op de maatregelen inzake de
CAO 1999-2000 waar zij momenteel met de vak-
bonden over onderhandelt. De ontwerp-CAO
bevat nochtans een aantal voorstellen die betrek-
king hebben op de begroting. De middelen voor de
TBS 55+-regeling in de hogescholen worden opge-
nomen in de ontwerp-CAO, maar tegelijkertijd ge-
regeld in de begrotingsaanpassing. Dit biedt vol-
gens de spreker geen meerwaarde als inspanning
bij de onderhandelingen voor de CAO. Vervolgens
wordt de schrapping van de 2,5 percent-besparing
uit het decreet secundair onderwijs niet onvoor-
waardelijk aangeboden. Het is ook niet duidelijk
wat de budgettaire impact is van het voorstel tot
het wegwerken van een aantal anomalieën m.b.t.
weddeschalen, enz. Al de voorstellen zouden
samen 3,9 miljard frank kosten. Vermits de maatre-
gel voor de hogescholen al in de begroting is opge-
nomen, rest er nog een kostprijs van 3 miljard
frank. Bovendien maken, aldus de heer Martens, de
kosten van het voorstel voor een woon-werkver-
goeding geen deel uit van de onderwijsbegroting
zodat het ontwerp-CAO uiteindelijk voor de on-
derwijsbegroting nog minder dan 3 miljard frank
kost. Het initiatief van de minister om de bespa-
ringsmaatregel van 2,5 percent uit het verleden te
schrappen is volgens de spreker, volledig verant-
woord, maar het is niet duidelijk wat hier de impli-
caties van zijn voor de scholen. Deze maatregel
kan pas ingaan vanaf 2001 zodat de scholen tot dan
in een onduidelijke situatie verkeren.

De heer Dirk De Cock vindt het positief dat er met
de Nederlandse overheid overleg is over de inbur-
geringsmaatregelen. De uitwisseling van bestaande
ervaring kan immers leiden tot sneller resultaat. In
dit kader is het voor hem ook van belang dat men
de achterstand voor NT2-lessen wil wegwerken om
te voorkomen dat het probleem zich zou vererge-
ren.

Ingaand op het voorstel van de heer Moreau om
het Duitse onderwijssysteem tot voorbeeld te
nemen, verduidelijkt de spreker dat de deelstaten
in Duitsland zelf verantwoordelijk zijn voor onder-
wijs. Het technisch onderwijs wordt in talrijke deel-
staten door het bedrijfsleven sterk ondersteund.
Hij merkt op dat men in Duitsland 3 soorten uni-
versiteiten heeft : de gewone universiteit, vergelijk-

baar met de Vlaamse, de technische universiteit en
de kunstuniversiteit. Om hierin toegelaten te wor-
den moeten de middelbare leerlingen een vorm
van maturiteitsproef afleggen.

Hij wil, ingaand op de opmerkingen van de heer
Martens over de impact van de CAO, opmerken
dat de leden van de commissie Welzijn vragende
partij zijn om meer overleg te organiseren tussen
de diverse sectoren waar verschillende ministers
voor bevoegd zijn. Het zou daarom nuttig zijn de
interferentie tussen verscheidene beleidsdomeinen
te realiseren en de middelen veel meer op elkaar af
te stemmen, in plaats van ze als aparte gegevenhe-
den te beschouwen.

De heer Luc Martens repliceert dat hij hiermee in-
stemt, maar dat hij enkel wil weten hoe de minister
de CAO-voorstellen, met o.m. de woon-werkver-
goeding, wil financieren.

De heer Ludo Sannen reageert op de heer Martens
dat het onverantwoord zou zijn om zaken die nog
niet werden ingevuld of geconcretiseerd, in de be-
groting op te nemen. De CAO is nog niet afgeslo-
ten en er is hieromtrent vooralsnog geen enkel re-
sultaat bekend. Naar de toekomst toe weet men
van waar de middelen zullen komen, omdat er de
volgende jaren meer beleidsruimte zal geschapen
worden, maar niet waar ze moeten ingeschreven
worden. Hij verwijt de heer Martens de onrust bij
de sociale gesprekspartners te vergroten.

De heer Luc Martens repliceert daarop dat de
AGALEV-fractie zelf in het verleden de welzijns-
sector vanuit het politieke veld heeft geïnfiltreerd
met de bedoeling daar commotie te veroorzaken.
Hij heeft van deze fractie dan ook geen lessen te
leren. Hij heeft zelf als voormalig minister van wel-
zijn tijdens de vorige legislatuur een akkoord afge-
sloten met de sociale partners dat op financieel
vlak niet buitenissig was. Vandaag moet hij echter
vaststellen dat de huidige minister van welzijn, me-
vrouw Mieke Vogels, als gevolg van haar optreden
de kosten voor een nieuwe CAO opdrijft.

Omtrent het financieren van een CAO stelt de
heer Martens dat het volstrekt normaal is dat men
in de provisionele kredieten de middelen daartoe
voorziet, zonder deze te ventileren. Dit is de bete-
kenis van een provisioneel krediet. Vandaar zijn
vraag naar de financiële impact van de CAO op de
begroting. De 3,9 miljard frank klopt niet omdat er
enerzijds al een gedeelte van is uitgevoerd, en an-
derzijds een deel van deze kosten gedragen zullen
worden door andere begrotingen.
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– antwoord van de minister op de replieken

De minister benadrukt dat zij nooit heeft gezegd
dat zij bij de begrotingsaanpassing 3,9 miljard
frank ter beschikking zou stellen voor de invulling
van een CAO. Zij heeft wel beweerd dat de CAO
bij uitvoering 3,9 miljard frank zou kosten, maar
niet dat dit op 1 september 2000 ingang zou vin-
den. Het is wel de bedoeling dat de maatregel tot
schrapping van de 2,5 percent-besparing zal ingaan
op 1 september 2000. Daarvoor is 60 miljoen frank
nodig, wat voorzien is in de begrotingscontrole.

In de begrotingscontrole is er m.b.t. de effecten van
de CAO’s een provisioneel krediet ingeschreven
ten belope van 500 miljoen frank. Daarvan is 304
miljoen frank voorzien voor de verhoging van het
vakantiegeld en de overige 200 miljoen frank voor
een aantal maatregelen uit de CAO. Daarnaast zijn
ook de extra middelen voor de TBS55+-maatregel
ingeschreven, maar moeten een aantal maatregelen
zoals voor het basisonderwijs nog worden onder-
handeld.

III. ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN
INDICATIEVE STEMMING

A. Decreetsbepalingen

Artikelen 13, 14, 23, 28 en 64

Bij deze artikelen worden geen opmerkingen ge-
formuleerd.

De artikelen 13, 14, 23, 28 en 64 worden indicatief
aangenomen met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

B. Begrotingstabel

AFDELING I

Programma 31.10

De heer Luc Martens merkt op dat het internaat
verbonden aan de basisschool van het Gemeen-
schapsonderwijs in Kuurne ook kinderen opvangt
die geplaatst zijn door de jeugdrechter of door de
comités voor bijzondere jeugdzorg. Dit is in Vlaan-
deren een unieke school die deze taak opneemt.
De aangeboden oplossing blijft weliswaar ad hoc.
Hij vraagt of het de bedoeling is bij de volgende

begroting voor deze school een meer structurele
oplossing op te zetten.

De spreker verneemt uit de begrotingstoelichting
dat men op de begroting een compensatie wil
doorvoeren voor de uitbreiding van de beleidson-
dersteunende functies binnen het ministerie. Hier-
voor wordt een contingentering ingevoerd van het
aantal detacheringen. Hij vraagt hieromtrent meer
verduidelijking en een overzicht van de huidige di-
verse detacheringen.

De minister beaamt de opmerking van de heer
Martens m.b.t. de school in Kuurne. M.b.t. de vraag
over de detacheringen, antwoordt de minister dat
zij een overzicht van de huidige detacheringen en
types aan de leden zal laten bezorgen. De heer Luc
Jansegers, adjunct-kabinetschef bij de Vlaams minis-
ter van Onderwijs en Vorming, treedt op namens de
minister. Hij licht toe dat de detacheringen ver-
spreid zijn over de diverse onderwijsniveau’s. Zo
gebeurden er o.m. ook detacheringen via de
Vlaamse Onderwijsraad, VLOR. Dit aantal was
opgelopen tot 83. Men zal nu bijvoorbeeld aan de
VLOR opleggen om dit aantal tijdens het volgende
schooljaar te reduceren tot 70. Elke vorm van deta-
chering zal op die manier worden onderzocht. Uit-
eindelijk heeft dit ook te maken met de maatrege-
len aangaande de verhouding tussen BFT’s en
OFT’s.

Het programma 31.10 wordt indicatief aangenomen
met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

Programma’s 31.20, 32.10 en 32.20

Bij deze programma’s worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma’s 31.20, 32.10 en 32.20 worden indi-
catief aangenomen met 8 stemmen bij 4 onthoudin-
gen.

Programma 33.10

De heer Luc Martens stelt vast dat het variabel
krediet van het kinéfonds verminderd wordt met
40,5 miljoen frank. Hij vraagt hoe dit bedrag bere-
kend werd en wat de stand van zaken is van de uit-
voeringsbesluiten voor dit kinéfonds.

De spreker vervolgt dat hij tijdens de begrotings-
bespreking vragen stelde bij de projecten hoger
kunstonderwijs inzake muziek en beeldende kun-
sten. Het krediet voor 2000 wordt opgetrokken
omdat er meer kwalitatieve vragen binnenkwamen
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dan voorgaande jaren. Hij gaat volledig akkoord
met een kritische evaluatie van een aantal projec-
ten waarvan de onderwijscomponent onvoldoende
aanwezig is, maar vraagt hoe de minister dit naar
de toekomst toe zal invullen indien deze evaluatie
positief zal zijn. Hij wenst ook dat men het verslag
van het advies dat de betrokken commissie heeft
uitgebracht n.a.v. de projectaanvragen, zou toevoe-
gen aan het verslag.

Tot slot vraagt de heer Martens naar een stand van
zaken van de 3 onderzoekscontracten met de
VLOHRA. Het betreft onderzoek naar de taakin-
vulling van het personeel in de hogescholen, onder-
zoek naar de samenwerkingsmodaliteiten tussen
hogescholen en universiteiten m.b.t. maatschappe-
lijke dienstverlening en een inventarisatie van het
projectmatig wetenschappelijk onderzoek en de
maatschappelijke dienstverlening.

De minister antwoordt m.b.t. de projecten hoger
kunstonderwijs dat haar kabinet en administratie
zoeken naar een meer structurele en sluitende op-
lossing die bij een volgende aanpassing van het ho-
geschooldecreet wellicht zal worden geformuleerd.
Zij zal het gevraagde advies aan het verslag laten
toevoegen (Bijlage). De heer Luc Jansegers, ad-
junct-kabinetschef, voegt hieraan toe dat de stijging
van het aantal projecten en de hogere kwaliteit
meer middelen vergde dan voorzien. Ter compen-
satie van de verhoging van deze middelen wordt de
dotatie van de DAB Hogere Zeevaartschool ver-
minderd. Er wordt momenteel onderzocht in welke
mate deze aanpassing structureel zou kunnen wor-
den. De projecten hoger kunstonderwijs moeten
een evenwicht behouden tussen het element
‘kunst’ en ‘onderwijs’. Het kan niet de bedoeling
zijn om projecten te ondersteunen waarbij de com-
ponent ‘onderwijs’ kunstmatig naar voor wordt ge-
haald.

De heer Luc Jansegers, adjunct-kabinetschef, licht
m.b.t. het kinéfonds toe dat bij het zgn. kinedecreet
voorzien werd dat een deel van het loon van perso-
neelsleden die niet worden tewerkgesteld, terugbe-
taald moest worden. Dit bedrag blijkt veel lager te
liggen dan verwacht, waardoor een vermindering
wordt doorgevoerd. Het uitvoeringsbesluit om na
de afwikkeling van de herstructurering personeels-
leden op andere plaatsen te werk te stellen, eventu-
eel buiten het onderwijs, wordt momenteel afge-
rond. Een deel van deze loonmassa moet terugge-
stort worden. Van zodra dit besluit van kracht is,
kunnen de inkomsten van het kinéfonds dan ook
toenemen.

Het programma 33.10 wordt indicatief aangenomen
met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

Programma 33.20

Bij dit programma worden geen opmerkingen ge-
formuleerd.

Het programma 33.20 wordt indicatief aangenomen
met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

Programma 33.30

De heer Luc Martens stelt dat het budget voorzien
voor de kwaliteitszorg van het hoger onderwijs ver-
minderd wordt met 3,7 miljoen frank omdat de
voorziene meta-evaluatie van de universiteiten en
hogescholen in 2000 op een lager niveau dan voor-
zien zal plaatsvinden. Wat bedoelt men met ‘een
lager niveau’ ?

De heer Marc Luwel, adjunct-kabinetschef van de
Vlaams minister van Onderwijs en Vorming, treedt
op namens de minister. Hij verduidelijkt dat het
oorspronkelijk krediet voorzien was voor een
meta-evaluatie t.b.v. een analyse in het kader van
de onderwijsvisitaties. Het doel is dat universiteiten
verder zouden gaan met deze visitaties. De minis-
ter heeft hieromtrent met de VLIR afspraken ge-
maakt. Voor wat de hogescholen betreft zijn er
minder middelen nodig omdat zij een eigen sys-
teem gebruiken, alhoewel de minister het universi-
taire visitatiesysteem in de toekomst ook op de ho-
gescholen wil laten toepassen.

Het programma 33.30 wordt indicatief aangenomen
met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

Programma’s 34.10, 34.20, 34.30, 34.40, 35.10 
en 35.20

Bij deze programma’s worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma’s 34.10, 34.20, 34.30, 34.40, 35.10 en
35.20 worden indicatief aangenomen met 8 stemmen
bij 4 onthoudingen.

Programma 35.30

De heer Luc Martens stelt vast dat er omwille van
diverse redenen voor het leerlingenvervoer een bij-
krediet van 56,4 miljoen frank wordt ingeschreven.

13 Stuk 19-A (1999-2000) – Nr. 3-G



Naar aanleiding van zijn vraag om uitleg1 over het
leerlingenvervoer waarbij hij verscheidene aspec-
ten aanbracht, zoals de vraag naar meer ritten, de
aanpassing van het arbeidsrechtelijk statuut van de
busbegeleider, de problematiek van de verzekering
en de verantwoordelijkheid van de werkgever, ant-
woordde de minister dat zij tegen de budgetcontro-
le het dossier van de arbeidsrechtelijke problema-
tiek zou oplossen. Wat is de stand van zaken van
dit dossier ?

De minister antwoordt dat het onderzoek nog niet
kon worden afgerond. Vermits men o.m. rekening
moet houden met een integratie in de dienstverle-
ning van De Lijn, heeft dit problemen opgeworpen
die ook niet tegen september 2000 zullen kunnen
worden opgelost.

Het programma 35.30 wordt indicatief aangenomen
met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

Programma 35.40

De heer Luc Martens merkt op dat de diverse in-
vesteringsdotaties sterk worden verminderd. De in-
vesteringsdotatie DIGO, zonder het hoger onder-
wijs, wordt bijvoorbeeld verminderd met 42,12 per-
cent omwille van begrotingsoverschotten. Bij de
begroting 2000 werd echter benadrukt dat er drin-
gende maatregelen nodig waren voor de onderwijs-
infrastructuur. De voorliggende vermindering wekt
bij de betrokkenen de indruk dat men inzake in-
vesteringen een grote stap achteruit zet. Hij vindt
het vreemd dat de bouwdossiers trager worden uit-
gevoerd dan verwacht waardoor er minder dossiers
zijn om de middelen aan te spreken, waardoor men
dan weer de middelen kan verminderen. Hij vraagt
of men voor dit systeem geen sluitende oplossing
kan voorzien.

De heer Achilles Van Leeuw, kabinetschef bij de
Vlaams minister van Onderwijs en Vorming, treedt
op namens de minister. Hij benadrukt dat het hier
niet gaat om een vermindering van de beleidskre-
dieten, wel om betalingskredieten. De beleidskre-
dieten worden jaarlijks opgebruikt, maar tussen de 

1 Parl. St. Vl. Parl., Hand. 1999-2000, C41-OND5, 9 de-
cember 1999

vastlegging en de indiening van de eerste betalings-
facturen verlopen soms verscheidene jaren. De uit-
gaven volgen dus niet de vastlegging. Voor de toe-
kenning van de middelen kent men op basis van de
indieningsdatum een rangorde toe. Als het dossier
dan na 2 of 3 jaar aan de beurt komt, is de situatie
waarop de behoefte gebaseerd werd, echter gewij-
zigd zodat de aanbesteding weer moet worden aan-
gepast en dus ook de facturen pas veel later vol-
gen, met vertragingen tot gevolg. Het kabinet heeft
DIGO gevraagd dit te onderzoeken, maar zij kon-
den geen oplossing formuleren. De minister wenst
te benadrukken dat zij dit probleem als een grote
zorg ervaart. Het kabinet heeft in die zin zelf con-
tact gezocht met DIGO om daadwerkelijk een op-
lossing te zoeken.

Het programma 35.40 wordt indicatief aangenomen
met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

Programma's 35.50 en 39.10 

Bij deze programma's worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma's 35.50 en 39.10 worden indicatief
aangenomen met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

Programma 39.20

De heer Lucien Suykens brengt aan dat kinderver-
zorg(st)ers in het Brusselse Nederlandstalig onder-
wijs in vergelijking met gelijkaardige functies in an-
dere onderwijsinstellingen onderbetaald zouden
worden.

De minister antwoordt dat deze problematiek ook
aangekaard werd tijdens de CAO-onderhandelin-
gen, maar zeer complex is. Zij zal dit verder onder-
zoeken.

De heer Luc Martens stelt dat er op de begroting
van het departement Welzijn, Volksgezondheid en
Cultuur een provisioneel krediet van 235 miljoen
frank werd ingeschreven voor inburgering. Hij
wenst te vernemen of dit bedrag nog verder geven-
tileerd moet worden en of dit bedrag deel uitmaakt
van een breder inburgeringsproject.

De minister antwoordt dat het herverdelingsbesluit
voor dit budget in de Vlaamse regering nog aan
bod moet komen. Het bedrag voor de onderwijsbe-
groting zal o.a. betrekking hebben op de achter-
stand inzake NT2. Het gaat hier uitdrukkelijk om
een startbudget. Het inlopen van de wachtlijsten
blijkt immers alleen al ongeveer 300 miljoen frank
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te kosten. De begroting 2001 zal in ieder geval
meer duidelijkheid kunnen verschaffen en voor-
zien in meer middelen.

Het programma 39.20 wordt indicatief aangenomen
met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

AFDELING III

DAB Hogere Zeevaartschool

De heer Pieter Huybrechts vraagt waarom de dota-
tie van de Hogere Zeevaartschool verminderd
wordt met 10,2 miljoen frank ten gunste van de
projecten hoger kunstonderwijs. Hij vraagt boven-
dien of de Vlaamse Gemeenschap nog steeds de
kosten draagt van de Franstalige leerlingen van
deze school.

De heer Luc Jansegers, adjunct-kabinetschef van de
Vlaams minister van Onderwijs en Vorming, licht
toe dat de werkingsmiddelen van de Hogere Zee-
vaartschool, ondanks het specifieke karakter ervan,
in vergelijking met de andere hogescholen niet bui-
ten proportie mogen staan. De Hogere Zeevaart-
school heeft de afgelopen jaren zeer veel investe-
ringen gedaan voor de modernisering van de didac-
tische uitrusting. Het Rekenhof heeft vragen ge-
steld bij de uitvoering van de begroting van deze
DAB en gewaarschuwd dat hierdoor zeer hoge
saldi ontstaan. Voor wat betreft de Franstalige af-
deling bevestigt hij dat de kosten hiervan gedragen
worden door de Vlaamse Gemeenschap.

De begroting 2000 van de DAB Hogere Zeevaart-
school wordt indicatief met 8 stemmen tegen 1, bij 3
onthoudingen aangenomen.

DEEL II  WETENSCHAPSBELEID

I. TOELICHTING DOOR MEVROUW MAR-
LEEN VANDERPOORTEN, VLAAMS MI-
NISTER VAN ONDERWIJS EN VORMING

De minister licht toe dat er voor het wetenschaps-
beleid een zestal accenten zijn :

– de exactere bepaling van een aantal ordonnan-
ceringskredieten ;

– de herschikking van middelen voor fundamen-
teel onderzoek en een versterking van het Bij-
zonder Onderzoeksfonds ;

– de indexering van de dotatie van het FWO ;

– de overheveling van onderzoekers met een con-
tract van onbepaalde duur naar het ZAP-kader
van de universiteiten ;

– bijkomende middelen voor het wetenschappe-
lijk onderzoek in de hogescholen ;

– voor wat de bevoegdheden van minister Van
Mechelen betreft werd een herschikking door-
gevoerd van de middelen voor wetenschapspo-
pularisering en voor de investering en werking
van het Vlaams Instituut voor de Zee.

Voor wat het punt betreft aangaande de middelen
voor wetenschappelijk onderzoek aan de hoge-
scholen, meent de minister dat voldoende toelich-
ting werd gegeven in het kader van de globale pro-
blematiek van de hogescholen.

De opmaak van meer geüniformiseerde betalings-
kalenders en een meer individuele inschatting van
de ordonnanceringen voor dossiers die in het verle-
den werden vastgelegd, heeft geleid tot de aanpas-
sing van een aantal betalingskredieten.

Een voorbeeld hiervan is de basisallocatie 12.24
van het programma 71.1, nl. uitgaven in het kader
van de internationale wetenschappelijke samen-
werking. De ordannanceringsmiddelen van deze
basisallocatie nemen ondanks de reductie van de
beleidsruimte toe met ongeveer 65 miljoen frank.
Dit is een gevolg van de vastleggingen uit het ver-
leden en de inschatting van de snelheid waarmee
zij dit jaar zullen afgewerkt worden.

Dergelijke analyses met soms grotere effecten zijn
ook gebeurd voor basisallocaties voor technologi-
sche ontwikkeling, waarvoor minister Van Meche-
len bevoegd is. Het gaat hier om de basisallocaties
12.01 en 12.28 van het programma 71.1.

De minister vervolgt dat in uitvoering van de bepa-
lingen in het regeerakkoord met betrekking tot de
afbouw van kleine financieringskanalen voor we-
tenschappelijk onderzoek de vastleggingskredieten
ten belope van 142 miljoen frank die zijn inge-
schreven op de basisallocatie 12.24, programma
71.1, "Uitgaven in het kader van de internationale
wetenschappelijke samenwerking" voor de actie
ter stimulering van verkennende internationale sa-
menwerkingsprojecten, die onderzoeksgroepen
voorbereiden op deelname aan het Europees Ka-
derprogramma voor Onderzoek en Ontwikkeling,
en voor de cofinanciering van onderzoeksprojec-
ten, verworven door promotoren in hetzelfde Euro-
pees Kaderprogramma voor Onderzoek en Ont-
wikkeling, worden geschrapt.
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Deze middelen werden toegevoegd aan het Bijzon-
der Onderzoeksfonds. In de herziening van het be-
sluit op het Bijzonder Onderzoekfonds dat in de
loop van de volgende dagen aan de regering wordt
voorgelegd, behouden deze middelen wel hun be-
stemmingen. Alleen beheert de Onderzoeksraad
vanaf heden deze middelen en moet zij hierover
aan de overheid rapporteren. Hiermee wordt de
bevoegde administratie ontlast van het beheer van
een groot aantal onderzoeksprojecten, elk met een
omvang van enkele miljoenen frank.

Via een herschikking van kredieten werd aan de
basisallocatie basisallocatie 12.24, programma 71.1
een bedrag van 13 miljoen frank aan vastleggings-
machtigingen toegevoegd voor de financiering van
de Vlaamse bijdrage aan het pilootfase van het
Programma “Vergelijkende regionale integratie
studies” dat de Universiteit van de Verenigde Na-
ties te Brugge wil opzetten. In de loop van het jaar
wordt de definitieve beslissing genomen over de
verdere uitbouw van dit centrum. Hiermee treedt
Vlaanderen toe tot het select aantal landen dat een
afdeling van de Universiteit van de Verenigde Na-
ties huisvest.

De minister verklaart verder dat er ook nog het
probleem was van de indexering van de middelen
voor het Fonds voor Wetenschappelijk Onderzoek-
Vlaanderen. Deze dotatie wordt geïndexeerd en
stijgt met 39,3 miljoen frank. Bij de initiële begro-
ting 2000 was er hier niet aan tegemoet gekomen
omwille van het ontbreken van een duidelijk zicht
op de financiële situatie bij het FWO-Vlaanderen
en de door deze instelling genomen engagementen
naar de toekomst toe. De vertegenwoordiger van
de minister van begroting in de Raad van Bestuur
van het FWO-Vlaanderen heeft in samenwerking
met de bedrijfsrevisor die de rekeningen van deze
instelling controleert, een analyse gemaakt van
haar financiële situatie. Op basis hiervan is onder-
meer met het FWO-Vlaanderen afgesproken dat
zoals voor de mandaten, ook voor de onderzoeks-
projecten in de rekeningen en in de verslaggeving
naar de overheid duidelijk wordt aangegeven
welke jaarlijks de betalingen zijn op verplichtingen
die in het verleden werden aangegaan. Het FWO-
Vlaanderen wenst het aantal onderzoeksmandaten
in 2000 te laten stijgen. Zij zal voorstellen de vrije
ruimte van 4 percent op de dotatie aan het FWO-
Vlaanderen waarvan de regering de bestemming
bepaalt, in 2000 hiervoor aan te wenden.

Tevens werd gestart met de uitvoering van de over-
heving van de onderzoekers in vast dienstverband
bij het FWO-Vlaanderen naar het ZAP-kader van
de universiteiten. In het decreet houdende bepalin-

gen tot begeleiding van de begroting 2000 is voor-
zien dat deze overheveling eenmalig, op 1 oktober
2000, kan gebeuren. In overleg met het FWO-
Vlaanderen en de VLIR heeft de minister de gede-
tailleerde procedure hiervoor vastgelegd. Naast bo-
venvermelde aanpassing aan het BOF-besluit en
een aanpassing aan de beheersovereenkomst met
het FWO-Vlaanderen, dienen hiervoor middelen
van deze instelling naar het Bijzonder Onderzoeks-
fonds te worden overgedragen. Deze overheveling
gebeurt in twee stappen : 32 miljoen frank in 2000
en de rest volgend jaar.

Zodra het ontwerp-besluit op het Bijzonder On-
derzoek dat de gedetailleerde procedure van deze
overheveling bevat, in eerst lezing door de regering
is goedgekeurd, zal de minister het ter informatie
aan de leden van de commissie overmaken.

Het actieplan wetenschapsinformatie, waarvoor
minister Van Mechelen als ordonnancerend minis-
ter optreedt, heeft twee doelstellingen : enerzijds
het grote publiek informeren over nieuwe weten-
schappelijke ontwikkelingen en hun maatschappe-
lijke implicaties en anderzijds om bij jongeren de
interesse voor studies in harde wetenschappen aan
te moedigen. In het actieplan 2000 werden reeds
een aantal bijsturingen doorgevoerd. De acties
waarvan de bijdrage tot de doelstellingen miniem
waren, werden afgeschaft. Activiteiten met een
hoge meerwaarde – waaronder acties in de media –
werden opgewaardeerd. Het gaat hier om een ver-
schuiving van 8,2 miljoen frank.

De subsidie van het Vlaams Instituut voor de Zee
werd opgesplitst in werkingskredieten en investe-
ringskredieten voor het Instituut en voor de om-
bouw van het onderzoekschip "De Zeeleeuw".
Hierdoor wordt de financiering overzichtelijker.

De minister is van mening dat men door de opera-
ties die vervat zitten in het luik wetenschappelijk
onderzoek, de engagementen aangegeven tijdens
de besprekingen van de initiële begroting 2000 en
de bepalingen van het regeerakkoord verder uit-
voert.

II. VRAGEN EN OPMERKINGEN VAN DE
LEDEN

De heer Gilbert Van Baelen stelt dat de minister tij-
dens de begrotingsbespreking 2000 stelde dat zij de
FWO-middelen wilde evalueren alvorens ze even-
tueel bij de begrotingscontrole te herzien. De eva-
luatie is ondertussen gebeurd, maar hij stelt vast
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dat het FWO-budget, op de indexatie na, hetzelfde
is gebleven.

antwoord van de minister 

De minister licht m.b.t. de evaluatie van het FWO
toe dat de beheersovereenkomst in 2001 ten einde
loopt. Tegen dat moment zal er een inhoudelijke
evaluatie gebeuren van de werking en van de uit-
voering van deze overeenkomst.

III. ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN
INDICATIEVE STEMMINGEN

Begrotingstabel

Programma’s 71.10 en 71.20

Bij deze programma's worden geen opmerkingen
geformuleerd.

De programma's 71.10 en 71.20 worden aangeno-
men met 8 stemmen bij 4 onthoudingen.

DEEL III PERMANENTE VORMING EN IN-
NOVATIE, EN MIDDENSTANDS-
VORMING

I. INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR
MEVROUW MARLEEN VANDERPOOR-
TEN, VLAAMS MINISTER VAN ONDER-
WIJS EN VORMING NAMENS DE HEER
DIRK VAN MECHELEN, VLAAMS MINIS-
TER VAN ECONOMIE, RUIMTELIJKE OR-
DENING EN MEDIA

De minister licht toe dat het programma midden-
standsvorming op een desindexatie van 3,8 miljoen
frank na, geen begrotingsmatige aanpassingen
omvat.

II. BESPREKING VAN DE BEGROTINGSTA-
BEL EN INDICATIEVE STEMMING

Begrotingstabel

Programma 11.50

(ba 12.02)

Bij dit programma worden geen opmerkingen ge-
formuleerd.

Het programma 11.50 wordt indicatief aangenomen
met 6 stemmen bij 4 onthoudingen.

Programma 52.20 

Bij dit programma worden geen opmerkingen ge-
formuleerd.

Het programma 52.20 wordt indicatief aangenomen
met 6 stemmen bij 4 onthoudingen.

DEEL IV  BEROEPSOPLEIDING

I. INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR
MEVROUW MARLEEN VANDERPOOR-
TEN, VLAAMS MINISTER VAN ONDER-
WIJS EN VORMING NAMENS DE HEER
RENAAT LANDUYT, VLAAMS MINISTER
VAN WERKGELEGENHEID EN TOERIS-
ME

De minister licht toe dat het programma beroeps-
opleiding twee basisallocaties omvat. Een eerste
die betrekking heeft op subsidies voor sociale pro-
motie aan werknemers, omvat een bedrag van 4,5
miljoen frank. Dit blijft in het kader van de budget-
controle ongewijzigd. Vanaf het begrotingsjaar
2001 zal deze allocatie ook verdwijnen. Dit is een
gevolg van een vroegere zero basebudgetting.

De andere basisallocatie die de dotatie omvat voor
de werkingskosten aan de VDAB blijft quasi onge-
wijzigd. Alleen de algemeen geldende regels van de
budgetcontrole op het vlak van de bepaling van de
indexeringsfactor worden toegepast. Dit leidt tot
een lichte daling van 0,8 miljoen frank.

De minister kondigt een amendement aan dat in
de Commissie voor Financiën en Begroting zal
worden ingediend bij programma 52.10. Het be-
treft een verhoging van basisallocatie 41.01 met 13
miljoen frank. Het betreft hier een overheveling
van onderwijsmiddelen naar de VDAB m.b.t. de
oprichting en de werking van de vervangingspool
voor leerkrachten. Zij verwijst hierbij naar de be-
handeling van het respectievelijke decreet in de
commissie.
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II. BESPREKING VAN DE BEGROTINGSTA-
BEL EN INDICATIEVE STEMMING

Begrotingstabel

Afdeling I

Programma 52.10

Bij dit programma worden geen opmerkingen ge-
formuleerd.

Het programma 52.10 wordt indicatief aangenomen
met 6 stemmen bij 4 onthoudingen.

DEEL V  LANDBOUWOPLEIDING

I. INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR
MEVROUW MARLEEN VANDERPOOR-
TEN, VLAAMS MINISTER VAN ONDER-
WIJS EN VORMING NAMENS MEVROUW
VERA DUA, VLAAMS MINISTER VAN
LEEFMILIEU EN LANDBOUW

De minister licht toe dat er m.b.t. de subsidies voor
landbouwvormingsactiviteiten bij constant beleid
inzake de naschoolse vorming van personen werk-
zaam in de landbouwsector, geen wijzigingen aan
de begroting werden aangebracht. Er is enkel een
desindexatie gebeurd van 0,2 miljoen frank.

Het aantal gerichte vormingsactiviteiten ligt in de
lijn van de vorige jaren. Naar de toekomst toe
wordt er wel gewerkt aan een nieuwe vereenvou-
digde regelgeving inzake landbouwvorming. Deze
zal rekening houden met de nieuwe aandachtspun-
ten van het beleid : integratie van milieuvriendelij-
ke landbouwtechnieken in het vormingpakket,
plattelandsontwikkeling dat een nieuw kader
creëert en de resultaten van een onderzoeksproject
m.b.t. landbouwvorming in het kader van het pro-
gramma beleidsgericht onderzoek.

Het krediet op de basisallocatie ‘subsidies voor so-
ciale promotie aan de zelfstandigen en en hun hel-
pers uit de landbouwsector’ blijft ongewijzigd.

II. BESPREKING VAN DE BEGROTINGSTA-
BEL EN INDICATIEVE STEMMING

Begrotingstabel

Programma 54.10 

(ba. 31.90, 31.90 en 34.10)

Bij dit programma worden geen opmerkingen ge-
formuleerd.

Het programma 54.10 wordt indicatief aangenomen
met 6 stemmen bij 4 onthoudingen.

De verslaggever, De voorzitter,

André MOREAU Gilbert VANLEENHOVE
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ADVIESCOMMISSIE PROJECTEN EN INSTITUTEN KUNST 
verslag van de vergadering van 13 maart 2000 

 
 
 
Aanwezig : Etienne Vermeersch, voorzitter, Dora Van Der Groen, Moniek Darge, 
Jozef Deleu, Jan Cools, Jos Van Rillaer, Willy Hanssens, Willem De Greef, Wim 
Leybaert, Jerry Aerts, Jef Cornelis, Hendrik Van Gorp, Marleen Deputter 
 
Verontschuldigd : Moniek Bucquoye, Luc Van Den Dries, Stijn Coninx, Hilde Heynen 
 
 
1. Verwelkoming en kennismaking 
 
De voorzitter verwelkomt de nieuwe leden van de commissie en vraagt eenieder zich 
voor te stellen. 
Wim Leybaert geeft daarna toelichting bij de historiek van het dossier en de kredieten 
voorzien voor de instituten en de projecten. Voorlopig is er een krediet van 55 miljoen 
voor de instituten en 35 miljoen voor de projecten. Deze 35 miljoen zijn bij de 
budgetcontrole opgetrokken tot 45 miljoen. 
 
 
2. Behandeling van de subsidieaanvragen 2000 
 
De voorzitter stelt voor eerst de instituten te behandelen, daarna de vroeger reeds 
gefinancierde projecten en dan pas de nieuwe aanvragen. Wim Leybaert stelt voor 
om ook de projecten die eigenlijk via de cultuurbegroting moeten gefinancierd 
worden aan te duiden. 
 
De commissie zal verschillende lijsten opstellen: een verdeling van 45,0 mio voor de 
projecten en een verdeling op basis van een eventuele overheveling van de 
kredieten voorzien voor de instituten naar de projecten 
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A.  De instituten 
 
A.1. Het Hoger Instituut voor Schone Kunsten te Antwerpen  
 
a. Beschrijving van het instituut 
 
Het HISK heeft tot doel de laureaatvorming beeldende kunst 
(posthogeschoolvorming) te organiseren overeenkomstig de artikelen 340ter tot en 
met 340septies van het decreet van 13 juli 1994, betreffende de hogescholen in de 
Vlaamse Gemeenschap. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 25,0 miljoen BEF 
 
De commissie adviseert voor 2000 hetzelfde bedrag als voor 1999. De commissie 
meent dat het HISK  in zijn dossier veel en goede informatie levert over de werking 
en de besteding van de middelen. Het HISK heeft eveneens de opmerkingen van de 
commissie ter harte genomen een (zelf)evaluatie te organiseren.  De commissie 
merkt op dat in dit bedrag van 25 miljoen het sociaal passief inbegrepen is.  
De commissie is wel van mening dat hun voornemen wetenschappelijk onderzoek te 
beoefenen niet onderbouwd is.  
 
 
A.2. Orpheus  
 
a. Beschrijving van het instituut 
 
Het Orpheusinstituut biedt aan afgestudeerden van het hoger muziekonderwijs en 
aan jonge kunstenaars (uit binnen- en buitenland) de mogelijkheid, onder begeleiding 
van vooraanstaande gastprofessoren, hun artistiek talent en ervaring verder te 
ontplooien alsook hun wetenschappelijke kennis te verdiepen. Het instituut wil mbt 
posthogeschoolvorming optreden als overkoepelende instantie voor alle hogescholen 
die opleidingen organiseren in de sector muziek. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 5 miljoen BEF 
 
De commissie meent dat uit het dossier van het Orpheusinstituut niet blijkt waarmee 
het instituut bezig is en wat ze met de middelen doen. De commissie dringt erop aan 
dat het instituut werk maakt van een goed aanvraagdossier en toelichting geeft bij 
zijn begroting. 
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B. De projecten 
 

HYPOTHESE 1 : HET BESCHIKBAAR KREDIET BEDRAAGT 45 MILJOEN 
 
Overzicht: 
 

2000 Gevraagde 
subsidie 

Geadviseerde 
subsidie 

PARTS 24.000.000 BEF 24.000.000 BEF 
Labo 19 14.227.000 BEF 5.000.000 BEF 

Operastudio 
Vlaanderen 

9.966.500 BEF 5.000.000 BEF 

Behoudsmedewer
ker 

10.700.000 BEF 10.700.000 BEF 

Totaal 58.893.500 BEF 44.700.000 BEF 
 
 
B.1  P.A.R.T.S. 
 
a. Beschrijving van het project 
 
Opzet van het PARTS-project is de opleiding van hedendaagse dansers en 
choreografen. (Het geheel van de opleiding dient voorlopig beschouwd te worden als 
een pilootproject voor het hoger kunstonderwijs.)  
Het aanbod van PARTS heeft oog voor de gemeenschappelijke én specifieke noden 
van de hedendaagse danser en de choreograaf. Beden volgen in de eerste cyclus 
(1ste en 2de jaar) een identiek curriculum. In de actuele podiumkunsten en zeker in 
de hedendaagse dans is de zgn. uitvoerende kunstenaar immers steeds meer bij het 
creatieve proces betrokken. Evenzeer ziet PARTS echter alleen een toekomst voor 
die choreografen die vanuit een persoonlijke danservaring een vocabularium en taal 
ontwikkelen. In de tweede cyclus (3de en 4de jaar) kiezen de studenten voor ene 
specialisatie dans of choreografie. Dansers en choreografen ontwikkelen in de 
eindfase van de opleiding gezamenlijke projecten. 
 
Vanaf september 2000 herstructureert PARTS het curriculum naar een vierjarige 
opleiding toe, verdeeld over twee autonome cycli van twee jaar: de basiscyclus 
Training en de voortgezette cyclus Research. 
  
b. Advies en motivering 
 
�� 24,0 miljoen BEF 
 
De commissie erkent de kwalitatieve meerwaarde van de dansopleiding van PARTS 
De organisatie, die gestart is zonder inkapseling in het hogescholenlandschap, is op 
korte tijd uitgegroeid tot een internationaal begrip. PARTS kan een beroep doen op 
een keur van internationaal bekende docenten. De eerste lichting van studenten die 
afstudeert zal op termijn een tastbaar bewijs kunnen vormen van de inhoudelijke 
kwaliteit van deze opleiding. Het toegroeien naar het hoger kunstonderwijs blijkt uit 



 Stuk 19-A (1999-2000) – Nr. 3-G 23 

de omvorming van het programma vanaf september 2000 naar een twee cycli-
opleiding.  
 
De commissie prijst eveneens de kwaliteit van het jaarverslag waaruit duidelijk de 
kwalitatieve meerwaarde van het project blijkt. 
PARTS formuleerde haar subsidieaanvraag uitstekend. 
 
 
B.2. Operastudio Vlaanderen vzw 
 
a. Beschrijving van het project 
 
De Operastudio Vlaanderen biedt een posthogeschoolvorming aan, een één- tot 
tweejarige gespecialiseerde vorming voor jonge operazangers uit binnen- en 
buitenland. 
De Operastudio kent een fulltime opleidingsprogramma, dat zich ontwikkelt rond 
zanglessen en vocalcoaching, spellessen, bewegingslessen, algemene theoretische 
en praktische lessen. Het programma voorziet in een aantal lesuren die gegeven 
worden volgens een vast uurrooster enerzijds en anderzijds in een aantal workshops 
en masterclasses. Het programma wordt georganiseerd in academiejaren ( van 1 
oktober tot 30 juni); elk academiejaar zal afgesloten worden met een operaproductie. 
Aan de studenten die de vorming succesvol afsluiten wordt de titel “ Laureaat van het 
Hoger Instituut/ Operastudio Vlaanderen” uitgereikt. 
 
De Operastudio is in 1999 gestart met een programma van masterclasses.In het 
academiejaar 2000-2001 zal de fultime werking van de Operastudio starten. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 5,0 miljoen BEF 
 
De commissie erkent de nood aan dergelijke opleiding in Vlaanderen en verwacht 
een uitstraling naar de hele kunstensector. De opleiding is kwalitatief verantwoord.  
 
 
B.3. Labo 19 = Laboratorium voor de muziekpraktijk van de 19e eeuw 
 
a. Beschrijving van het project 
 
doelstelling: a) stimuleren, organiseren en coördineren van onderzoek naar een 
verantwoorde uitvoeringspraktijk van het muzikale patrimonium van de 19e eeuw op 
basis van historisch bronnenmateriaal en met aanwending va de evidente historische 
instrumenten; 
b) stimuleren en organiseren van het realiseren van deze uitvoeringspraktijk op het 
hoogst mogelijke niveau; 
c) afgestudeerde musici opleiden in de techniek van deze historische 
uitvoeringspraktijk en hierdoor de vergaarde kennis en kunde doorgeven aan 
volgende generaties; 
d) vastleggen van de vergaarde kennis en bekendmaking ervan. 
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Labo 19 richt een speciaal verzoek tot de commissie toch instrumenten te mogen 
aankopen. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 5,0 miljoen 
 
De commissie adviseert een bedrag van 5 miljoen. In tegenstelling tot vorig jaar 
erkent de commissie de noodzaak instrumenten te kopen. 
 
De commissie meent evenwel dat op termijn dit project zal moeten gefinancierd 
worden via de Cultuurbegroting. 
 
 
B.4. Behoudsmedewerker/Patrimonium Consulting Agent 
 
a. Beschrijving van het project 
 
De finaliteit van dit project is het uitbouwen van een Patrimonium consulting 
agentschap(pca). Het project zal stapsgewijs groeien vertrekkend vanuit een 
onderwijsproject, nl. een posthogeschoolvorming ‘ Behoudsmedewerker actuele 
kunst ‘ om via vervolgprojecten tot de beoogde PCA te evolueren. Het project wordt 
ingediend door de hogeschool Gent, in samenwerking met de universiteit Gent en de 
stad Gent (smak).  
Dit project situeert zich in het verlengde van het hoger kunstonderwijs omdat het 
effectief een specialisatie mogelijk maakt voor meesters audiovisuele en beeldende 
kunst die uiteindelijk zelf niet kiezen om kunstenaar te worden, maar om anderen bij 
te staat. Anderzijds dient de behoudsmedewerker zijn werkzaamheden vanuit de 
intentie van de” artiest te benaderen en te ontplooien. Participanten kunnen komen 
uit het hoger kunstonderwijs, positieve wetenschappen en humane wetenschappen 
en uit het beroepenveld.  
 
b. Advies en motivering 
 
�� 10.700.000 BEF.  
 
De commissie is zich bewust van de noodzaak de achterstand waarmee Vlaanderen 
kampt inzake het behoud en beheer van hedendaagse kunst weg te werken. Dit 
project wil daaraan bijdragen. 
Net zoals vorig jaar blijkt ook nu de subsidieaanvraag goed onderbouwd en ziet men 
het project groeien. Vorig jaar deed de commissie de aanbeveling de instap te 
verhogen; het project volgde deze aanbeveling. 
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HYPOTHESE 2 : (EEN DEEL VAN DE) KREDIETEN VOORZIEN VOOR DE INSTITUTEN WORDEN 
OVERGEHEVELD NAAR DE PROJECTEN 

 
 
Overzicht 
 

2000 Gevraagde 
subsidie 

Geadviseerde 
subsidie 

PARTS 24.000.000 BEF 24.000.000 BEF 
Labo 19 14.227.000 BEF 5.000.000 BEF 

Operastudio 
Vlaanderen 

9.966.500 BEF 5.000.000 BEF 

Behoudsmedewer
ker 

10.700.000 BEF 10.700.000 BEF 

APT 8.500.000 BEF 4.000.000 BEF 
Pepin.Europ. 690.000 BEF 500.000 BEF 
Theatervorm 

Geving 
4.850.000 BEF 2.000.000 BEF 

Transmedia 9.806.319 BEF 5.000.000 BEF 
ASK! 8.989.259 BEF 8.989.259 BEF 
Totaal 91.729.078 BEF 65.189.259 BEF 

 
 
B.5. ASK! 
 
a. Beschrijving van het project 
 
Het betreft de organisatie van een posthogeschoolvorming voor de departementen 
kunst van alle hogescholen. De essentie van het project is het onderzoek naar de 
positie van de kunst binnen hedendaagse stedelijke conditie en verloopt parallel met 
een gelijkaardig onderzoek binnen de verwante disciplines stedenbouw en 
architectuur. 
 
Met de subsidie van 1999 heeft men de haalbaarheid van het initiatief 
onderzocht.Het effectief opstarten hangt af van de goedkeuring van de huidige 
subsidieaanvraag. ASK! is georganiseerd in de vorm van ateliers met een thematisch 
uitgangspunt, verbonden met de stad als locus van de moderne hedendaagse 
ervaring. De ateliers duren twee tot vier weken. Na afloop volgt evaluatie en 
publicatie/ tentoonstelling. 
Per twee jaar wordt een diepte-evaluatie van alle aspecten van het project in een 
rapport neergelegd. 
Er zouden vier ateliers per jaar worden ingericht, samen een semester. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 8.989.259 BEF 
 
De commissie vindt het opzet van dit project waarbij gekeken wordt naar de positie 
van de kunst binnen hedendaagse stedelijke conditie waardevol. In de 
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veronderstelling dat er kredieten kunnen worden overgeheveld adviseert de 
commissie de volledige subsidieanvraag te honoreren. 
 
 
B.6. APT -  Arts Performance Theatricality  
 
a. Beschrijving van het project 
 
Het betreft een posthogeschoolopleiding voor theatermakers. APT biedt een 
gespecialiseerde opleiding rond theater en theatraliteit en wil autonome 
theatermakers vormen. APT wil studenten met een basisopleiding een studietijd 
bieden waarbinnen zij op een gespecialiseerd niveau nieuwe vormen van theatraliteit 
verkennen zowel wat het conceptuele betreft (theoretische stam), wat de 
concretisering betreft (atelierwerking) als wat betreft de flow over tussen concept en 
concretisering (praatbarak). 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 4.000.000 BEF 
 
De commissie vindt de subsidieaanvraag goed doordacht  en het initiatief waardevol.  
 
 
B.7. De vrije val II 
 
a. Beschrijving van het project 
 
Bedoeling van het project is de uitbouw van een professionele werkplaats voor 
poppen, figuren, objecten en beeldend theater. Het gaat hierbij concreet om een 
meerjaarlijks gestructureerde werking van workshops en masterclasses bedoeld voor 
studenten en afgestudeerde acteurs/actrices en mensen uit de professionele 
podiumkunstensector in het algemeen alsook professionelen uit de wereld van de 
beeldende kunst. 
 
Het is de bedoeling om binnen de vijf jaar de eerste resultaten van een effectieve en 
professionele opleiding rond manipulatief theater voelbaar te maken binnen het 
Vlaamse landschap. 
 
De concrete uitbouw van het vormingsproject omvat vier speerpunten: 
�� vorming van mensen met professionele ambitie door workshops en 

masterclasses; 
�� stageproject onder prof-begeleiding opzetten met een presentabel eindresultaat; 
�� receptieve voorstellingen van hoog artistiek gehalte opvolgen als initiatie; 
�� pril groeiwerk logistiek en promotioneel ondersteunen. 
 
In het seizoen 1998-1999 werd het project opgestart met een aantal masterclasses 
en het bijwonen van een aantal voorstellingen.  
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b. Advies en motivering 
 
�� 0,0 miljoen BEF 
 
De commissie stelt vast dat het ingediende dossier geen nieuwe elementen bevat 
tegenover vorig jaar. Nergens uit het dossier blijkt wat ze met de subsidie van vorig 
jaar hebben verwezenlijkt. Bovendien zou dit initiatief best een plaats krijgen in een 
kunstdepartement van een hogeschool. 
 
 
B.8.  I² –material project CEPRO: Centrum voor integrale productontwikkeling  
 
a. Beschrijving van het project 
 
Dit project wil stilstaan bij het onzichtbare aspect van design en ontwerpen. Meestal 
gaat de aandacht in het ontwerpproces naar het materiële aspect van producten. Het 
werkterrein van ontwerpers bevindt zich bijna altijd op het terrein tussen het 
materiële en het immateriële, tussen rationaliteit en emotie. Het project wil doen 
stilstaan bij de ondefinieerbare spirit van producten, bij de maatschappelijke 
contexten rond het product en zijn gebruikers. 
 
Daartoe zullen zij een ontmoetingsplaats creëren voor zowel jonge Vlaamse als 
internationale ontwerpers en dit door het inrichten van drie workshops. Deze 
workshops vinden plaats in ateliers die voor twee van de drie workshops speciaal 
zullen opgebouwd zullen worden op de interieurbeurs. Een workshop zal 
plaatsvinden in de gebouwen van de Hogere Kunstschool in Genk. Er zullen ook zes 
witte ruimtes ingericht worden waar de resultaten van de workshops en het trial and 
error proces getoond kunnen worden. 
 
Het project zal aanvankelijk tweejaarlijks ingericht worden, met als bedoeling het tot 
een jaarlijks initiatief te laten uitgroeien. 
Verschillende hogescholen nemen eraan deel. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 0,0 miljoen BEF 
 
De commissie is van oordeel dat dit project niet thuishoort bij de projecten die 
gesubsideerd worden door Onderwijs; dit is een zuiver kunstproject 
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B.9.  CMD – Communication & Multimediadesign  
 
a. Beschrijving van het project 
 
Dit project wordt ingediend door de Katholieke Hogeschool Limburg, departement 
audiovisuele en beeldende kunst. 
Het betreft hier een onderwijsontwikkelingsproject waarin de creatieve en 
kunstzinnige dimensie van een nieuwe multimediaopleiding op een systematische 
wijze wordt uitgewerkt. 
Het project wil opstarten in september 2000. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 0.0 BEF 
 
De commissie adviseert deze aanvraag negatief omdat het hier de oprichting van 
een nieuwe basisopleiding multimedia betreft. Deze discussie hoort thuis binnen het 
reguliere kader van het hogescholendecreet en niet binnen de financiering van 
projecten hoger kunstonderwijs .  
 
 
B.10.  Internationale artistieke gedachtenuitwisseling  
 
a. Beschrijving van het project 
 
Indiener : het voormalige Lemmensinstituut, departement van de Hogeschool voor 
Wetenschap en Kunst 
 
De bedoeling is het organiseren en stimuleren van masterclasses en seminaries in 
het departement muziek van de Hogeschool voor Wetenschap en Kunst. Binnen-en 
buitenlandse gastprofessoren worden hiervoor geëngageerd. Doelpubliek zijn de 
studenten muziek, zowel studenten uit de kandidaturen als studenten uit de 
meestergraden. De masterclasses staan open voor alle muziekhogescholen.  
 
Het project wordt opgestart vanaf maart 2000 en zal jaarlijks worden hernomen.. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 0,0 mio BEF 
 
De commissie adviseert deze aanvraag negatief omwille van de symbiose met het 
Orpheusinstituut.  
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B.11. Pépinières Européennes  
 
a. Beschrijving van het project 
 
De Pépinières pour Jeunes Artistes is een Europees programma voor ondersteuning 
van jonge kunstenaars. Het groepeert 17 landen. De basisidee is deze van 
residenties in kunst-en culturele instellingen in het buitenland. Deze residenties 
bieden jonge kunstenaars de mogelijkheid ideeën en/of projecten te realiseren dan 
wel de uitbouw van een oeuvre mee tot ontwikkeling te brengen De residenties 
worden gerealiseerd in nauwe samenhang van een gegeven cultuurhuis dat ofwel 
zelf projecten voorstelt dan wel een door de laureaat voorgesteld parcours begeleidt. 
Dit project heeft tot bedoeling Vlaanderen te laten deelnemen aan de PJA. De dienst 
Cultuur wil tot 2003 de organisator van de Vlaamse poot zijn. 
In een eerste fase nemen twee Vlaamse culturele instellingen aan het project deel; 
i.c. het Kunstencentrum Vooruit-Gent en Het Toneelhuis-Antwerpen. 
 
De subsidie zou de verblijfkosten van de betrokken participanten dekken. Ook de 
kosten voor bekendmaking van het project en voor de organisatie van de jurering van 
de ingediende dossiers zouden erdoor gedragen worden. Tevens zal de 
administratie van het project erdoor ondersteund worden. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 500.000 BEF 
 
De commissie erkent het belang van deze ondersteuning maar vindt de inschatting 
van de administratiekosten te hoog. De commissie is van mening dat het project 
eigenlijk niet thuishoort bij de projecten die door Onderwijs worden gesubsidieerd. 
 
 
B.12. Plantin Genootschap (Hoger Instituut voor Grafische Kunsten)  
 
a. Beschrijving van het project 
 
Het betreft een posthogeschoolvorming van de hogeschool Antwerpen, waarbij de 
autonomie van het genootschap gehandhaafd blijft. Het Plantin Genootschap wil 
mensen vormen die kunnen oordelen over wat esthetisch verantwoord is binnen het 
domein van de grafische en bij uitbreiding visuele communicatie. De cyclus verloopt 
over twee jaar, georganiseerd in academiejaren. Via een speciale proef kunnen 
gediplomeerden de titel van “ laureaat van het Plantin Genootschap” behalen. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 0,0 miljoen BEF 
 
De commissie adviseert deze aanvraag negatief; de commissie is van mening dat dit 
project niet beantwoordt aan een dringende noodzaak. 
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B.13. Academie voor Schrijfkunst  
 
a. Beschrijving van het project 
 
De academie voor Schrijfkunst is een opleidingsinstituut (posthogeschoolvorming) 
voor aspirant-schrijvers. Recent werd een samenwerkingscontract gesloten met de 
hogeschool Antwerpen.De academie werd opgericht in 1990. In 2000 wil de 
academie vooral haar huidige werking consolideren. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 0.0 miljoen BEF 
 
De commissie benadert deze aanvraag negatief; dit project kadert immers perfect 
binnen de cultuurbegroting (Fonds voor Letteren). 
 
 
B.14. Specificiteit van het kunstonderwijs in Vlaanderen  
 
a. Beschrijving van het project 
 
Het onderzoek behelst een grondige analyse van het aanbod en de specifieke 
didactiek van het hoger kunstonderwijs in Vlaanderen.In een eerste deelonderzoek  
zal getracht worden het hoger kunstonderwijs in Vlaanderen in kaart te brengen en 
de plaats ervan in een Europese context te bepalen. Het tweede luik van het 
onderzoek heeft tot doel na te gaan in welke mate het hoger kunstonderwijs een 
specificiteit bezit op het vlak van de didactiek. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 0,0 miljoen BEF 
 
De commissie heeft haar twijfels bij de zinvolheid van het project. Zij is van oordeel 
dat dit een goed onderwerp is voor een licentiaatsthesis. 
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B.15. Vlaamse Posthogeschool Theatervormgeving  
 
a. Beschrijving van het project 
 
De Vlaamse Posthogeschool Theatervormgeving wil zelfstandige vormgevers met 
een eigen idioom opleiden. Het is de bedoeling dat zij een theatertekst, een 
operalibretto en/ of een muziekstuk analyseren en op basis daarvan een theatrale 
ruimte ontwerpen. De opleiding duurt in principe één studiejaar, maar kan maximaal 
met één jaar verlengd worden. Een stage maakt deel uit van de opleiding. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 2,0 miljoen BEF 
 
De commissie adviseert voor dit project een bedrag van 2 miljoen BEF. Zij erkent het 
belang van dergelijk initiatief. 
 
 
B.16. Transmedia  
 
a. Beschrijving van het project 
 
Het betreft hier het inrichten van een postgraduaat Transmedia door de Hogeschool 
Sint-Lukas Brussel. Het project zou tegemoet komen aan de nood in Vlaanderen aan 
postgraduaatsopleidingen war studenten zich na hun basisopleiding verder kunnen 
specialiseren in een onderzoekspraktijk binnen een gekozen artistieke discipline. Het 
gaat hier om postgraduaatsopleidingen IN kunst en niet over kunst. De bedoeling van 
het project is dus o.a. het versterken van de band tussen onderwijswereld en de 
professionele wereld. De voortgezette opleiding bestaat uit twee studiejaren. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 5.000.000 BEF 
 
De commissie erkent de noodzaak van dergelijk postgraduaat in Vlaanderen. Het 
aanvraagdossier is goed samengesteld en onderbouwd. 
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B.17. Workshops Visuele antropologie  
 
a. Beschrijving van het project 
 
Visuele antropologie stelt beschrijving over en verfilming van een culturele groep in 
vraag. De kennis en de methodes van de documentairemaker en die van de 
etnograaf/sociaal geograaf worden complementair en interactief aangewend in het 
onderzoek. Het is een praktijk die zich noch als een strikt wetenschappelijk noch als 
een strikt artistiek veld aandient. Het betreft hier een samenwerkingsverband tussen 
de U.Gent en de Hogeschool Sint-Lukas Brussel. 
 
b. Advies en motivering 
 
�� 0,0 miljoen BEF 
 
De commissie adviseert deze aanvraag negatief, dit project kan aankloppen bij het 
Fonds voor de Film. 
 
 
 
 
 


